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 شماره 7820

۶۵۰ هزار میلیارد تومان در سال 
آینده حقوق پرداخت می شود

ë  مالیــات تولید در ســال آینــده 5 درصد کاهش
خواهد یافت

وی با بیان اینکه مالیات تولید 5 درصد در سال 
آینــده کاهش یافتــه، اضافه کــرد: 5 درصد مالیات 
اصنــاف و واحدهایــی کــه از کرونــا آســیب دیده اند 
کاهش یافتــه، اما مالیــات افرادی که فــرار مالیاتی 
دارند، باید افزایش یابد. رشــد هزینه های ما منفی 
15 درصــد بــوده اســت و حقوق در ســال آینــده 10 

درصد رشد می یابد، از کجا باید تأمین کرد؟
رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم 
توضیــح داد: منابــع مالیاتی در ســال آینــده حدود 
440 همت پیش بینی شــده اســت، همچنین نفت 

381 همت پیش بینی شده است.
میرکاظمی با بیان اینکه باید کشــور را اداره کرد، 
ادامــه داد: مــا تــاش کردیم بــا برگزاری جلســات 
بسیار طی 3 ماه نواقص گذشته مانند تحمیل تورم 
به مردم، خلق پول و بی توجهی به توســعه متوازن 

براساس آمایش سرزمینی را رفع کنیم.
وی بــا اشــاره بــه پیش بینــی رشــد 8 درصــدی 
اقتصاد در لایحه بودجه بیان کرد: این عدد براساس 
قانون برنامه پیش بینی شــده و شما نمایندگان نیز 
باید از ما تحقق این رشد را بخواهید، چرا که قانون 
برنامــه ما را ملزم به رشــد 8 درصدی کرده اســت. 
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه دولت ســیزدهم 
گفت: براســاس قانــون بودجه ما اجــازه تخصیص 
ارز ترجیحی در نیمه دوم ســال را نداشــتیم که این 
موضــوع را خــود شــما تصویب کردید کــه تصمیم 
درستی نیز بود، زیرا تخصیص این ارز موجب خلق 
پول می شــد و بخــش قابل ماحظــه ای از تورم 50 
درصــدی مربوط به این موضوع اســت. مــا باید در 
ســال آینده این بحث را مدیریت کنیــم، زیرا با این 

روند نمی توانیم ادامه دهیم.
ë پایه پولی کشور خط قرمز است

میرکاظمــی بــا بیــان اینکه در ســال آتــی حدود 
172 همت برای حمایت یارانه ای پیش بینی شده، 
ادامه داد: این عدد عاوه بر 75 همت یارانه بنزین 
و یارانــه معیشــتی اســت کــه در ســال های گذشــته 
پرداخت می شــد، اگــر مجلس معتقد اســت 175 
همــت برای حمایــت یارانــه ای مبلغ کمی اســت، 

می توان آن را افزایش داد.
وی تصریــح کــرد: میــزان حمایــت یارانــه ای را 
می توان در کمیسیون تلفیق افزایش یا کاهش داد، 
مگر ما در دو نقطه مقابل هستیم؟ امروز مجلس و 
دولت رابطه خوبی با یکدیگر دارند و بهترین زمان 

برای اصاحات است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم، 
تورم و فشــارهای هزینه ای را ناشــی از بی انضباطی 
منابــع و مصارف دولت و اضافه برداشــت بانک ها 
و... دانســت و اضافه کرد: برای نخســتین بار اســت 
که شورای پول و اعتبار باید سهم بانک ها را تعیین 

کند. خط قرمز ما پایه پولی است.
میرکاظمــی با بیــان اینکه برای رشــد اقتصادی 
برنامه داریم، گفت: ریشــه های تورم را شناســایی و 
زیربخش های رشد در کشاورزی، صنعت و خدمات 
را احصاء کردیم و تا سطح استان و شهرستان ها گام 

خواهیم برداشت.
وی با بیان اینکه در رابطه با نرخ رشد اقتصادی 
مسئول هستیم، افزود: از اول سال تاکنون نرخ رشد 
8 درصدی را مدیریت کردیم؛ کرونا مدیریت شده 
و برخی کســب و کارها مانند هتلداری و گردشگری 
کــه تعطیــل شــده اند در ســال آینــده به ســوددهی 
خواهنــد رســید. رئیس ســازمان برنامــه و بودجه با 
بیــان اینکــه حدود صــد هــزار میلیارد تومــان برای 
کمــک به صندوق توســعه ملــی در لایحــه بودجه 
1400 پیش بینی شــده اســت، ادامه داد: بانک ها به 
پروژه هایی که مرتبط با آمایش ســرزمینی هستند، 
تســهیات پرداخــت می کننــد، چــه کســی بهتــر از 
اســتان ها می توانــد مســائل  برنامه ریــزی  شــورای 
بایــد  کنــد؛ مــن  را حــل  اســتان ها  و  شهرســتان ها 
مقاومت کنم که تمرکز در ســازمان برنامه و بودجه 
از بین نرود اما این رویه اشتباه است و امروز مدیران 
در اســتان ها باید تصمیــم بگیرند و مســائل مردم 
را حــل کننــد و نبایــد منتظر تصمیم هیــأت دولت 

باشند.
میرکاظمی یادآور شد: برخی نمایندگان گفتند 
که نظارت مجلس در این رابطه کاهش می یابد در 
حالــی که نظارت واقعی اتفاق می افتد؛ در رابطه با 
رشد اقتصادی آیا در سنوات گذشته، رشد اقتصادی 
اتفــاق افتاد و تورم تک رقمی شــد، تمرکــز ما روی 
شاخص های کان است و به دنبال افزایش فشارها 
بــه مــردم نیســتیم و تأکیــد مــا بــر نظــارت واقعی 

مجلس در زندگی مردم است.
وی خطاب به نمایندگان با بیان اینکه نیاز است 
در مــورد لایحه بودجه 1401 به دولت اعتماد کنیم، 
تصریح کرد: دولت به فکر محرومان اســت و نقطه 
نظرات شــما را برای حمایت از مردم با جان و دل 
پذیرا هستیم و باید ریشه مشکات را شناسایی کرد 
و به نفع مردم و محرومان در بودجه گام برداشت.

رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه با بیــان اینکه 
مجلــس و دولــت بایــد بــا همــکاری هــم تصمیم 
درســتی در مورد لایحه بودجه بگیرنــد، گفت: باید 
صــدای واحــدی از مجلــس و دولت شــنیده شــود، 
دشــمن بیرونی منتظر است و ما بر اساس الزامات 
این بودجه را برای کاهش مشــکات گذشته تدوین 
کردیــم و مــردم نبایــد احســاس کننــد مجلــس و 
دولت در مقابل هم هستند و می طلبد با همکاری 
هــم اصاحــات را در لایحــه بودجه انجــام دهیم و 
امیدوارم با تأخیر در تصویب بودجه مواجه نشویم 
و از اول فروردیــن بــا اقتــدار و عالمانــه بــرای رفــع 

مشکات مردم گام برداریم.
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موافقان بودجه
روز گذشــته در صحن علنی مجلس به روال بررســی بودجه های سنواتی، 10 نفر از نمایندگان 
مجلــس در زمــان قانونــی خــود در موافقــت بــا کلیات لایحــه بودجــه 1401 پشــت تریبون 
رفتنــد تا هر یک از زاویه ای مزایای نخســتین لایحه بودجه دولت ســیزدهم را مطرح کردند.

پورابراهیمی: باید به دولت اجازه اصلاح ساختار 
اقتصادی را بدهیم

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
ضمــن موافقــت بــا کلیــات لایحــه 
بودجــه 1۴01 نســبت بــه اختصاص 
اعتبارات هنگفت برای شرکت های 
دولتــی و بانک هــا انتقــاد و عنــوان 
کــرد: دو برابر بودجه عمومی کشــور 
متعلق بــه بانک هــا و شــرکت های 

دولتی اســت کــه ۶0 درصــد این بانک ها و شــرکت ها زیان ده هســتند. بــه گزارش 
خبرگــزاری خانه ملــت، محمدرضا  پورابراهیمــی داورانی در جلســه علنی دیروز 
مجلــس در موافقت با کلیات لایحــه بودجه 1401 عنوان کرد: دولت ســیزدهم در 
شرایطی سکان اجرایی کشور را به دست گرفت که از مرداد ماه تاکنون نمی توانستند 
اهــداف خــود را برای حوزه های مختلــف از جمله حوزه اقتصادی پیــاده کنند. لذا 
انتظار داشــتیم لایحه تحولی دولت مبتنی بر اصاح ساختار اقتصادی کشور ارائه 
شــود که این لایحه تحولی در قالب لایحه بودجه به مجلس ارســال شد البته همه 
این موارد قید شده در لایحه بودجه بخشی از مواردی است که باید در حوزه اصاح 
اقتصاد کشــور اعمال شود. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسامی 
ادامه داد: با توجه به شــرایط کشــور، وضعیت کنونی و فشــارهای سیاسی خارج از 
کشــور باید به دولت اجازه دهیم تا اصاح ســاختار در نهایت اســتفاده از زمانی که 
دولت دارد، محقق شود. وی با اشاره به صحبت های خود با رئیس جمهور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: آنچه دولت زحمت کشیده است و در لایحه 
آورده بخشــی از انجام کار بوده و دغدغه هایی که نمایندگان امروز مطرح می کنند 
کاما بحق است. ما امروز به کلیات رأی می دهیم اما رأی ما با شروطی خواهد بود. 
پورابراهیمی با برشمردن شرایط رأی موافق برای حمایت از کلیات لایحه بودجه 
گفت: شــرط اول برنامه مولدسازی جامع دارایی های دولت است، آنچه در لایحه 
آمده ســرفصل حوزه تصمیمات نیســت. این نماینده مــردم در مجلس یازدهم 
افــزود: نکته دوم در رابطه با حوزه بهره وری اســت، رقمــی که باید 3.5 درصد از 8 
درصد رشد اقتصادی را پوشش دهد که این موضوع در لایحه تعیین تکلیف نشده 
اســت. وی موضــوع اصاح شــرکت های دولتــی و بانک ها را یکی دیگــر از ایرادات 
لایحه بودجه برشمرد و اضافه کرد: تغییراتی در این حوزه دیده نمی شود در حالی 
که 2 تا 2.5 برابر بودجه عمومی کشور متعلق به بانک ها و شرکت های دولتی است 
که 60 درصد این بانک ها و شرکت ها زیان ده هستند. وی تأکید کرد: موضوع دیگر 
سقف استقراض دولت در لایحه بودجه است که این موضوع نیز باید در کمیسیون 
تلفیق اصاح شود. همچنین موضوع تعیین تکلیف دارایی های دولت یکی دیگر از 
موضوعاتی است که باید روی آن بحث شود، در حال حاضر 1300 همت طرح های 
نیمه تمام و متوقف شــده ای اســت کــه حداقل دوهزار و 600 میلیــارد تومان برای 

تعیین تکلیف این مهم نیاز است. 

حدادی: توجه دولت به تولید مسکن در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و 
شــوراهای مجلس با اشاره به توجه 
دولت به تولید و تأمین مسکن برای 
اقشار جامعه در لایحه بودجه 1۴01، 
گفــت: عــدم اســتقراض دولــت از 
بانک مرکزی برای جلوگیری از تورم 
و عــدم خلــق پــول از دیگــر مزایای 

بودجه ســال آینده اســت. علی حدادی در موافقت با کلیات لایحه بودجه 1401، 
گفت: باید با هم افزایی و وحدت میان مجلس و دولت در راستای خدمت رسانی 
صادقانــه بــه مردم زمینــه رفع مشــکات آنهــا را فراهــم کنیم. نماینــده مردم 
ســاوجباغ و نظرآباد و طالقان در مجلس شورای اسامی در تشریح نقاط قوت 
لایحه بودجه، توضیح داد: شــجاعت دولت در ایجاد نظام سیســتمی به منظور 
جلوگیری از رانت و فســادها و رعایت عدالت اجتماعی، شــروع اصاح ســاختار 
بودجــه با توجه بــه تأکیدات مقام معظم رهبری و مجلــس را می توان از جمله 
مزایــای لایحه بودجه ســال آینده برشــمرد که البته نیاز اســت مجلس موضوع 
اصــاح ســاختار بودجــه که دولــت آن را آغــاز کرده، کامــل کنــد. وی اضافه کرد: 
افزایش ســهم اعتبارات تملک دارایی ســرمایه ای، ایجاد ثبات اقتصادی، توجه 
لایحه به تولید و تأمین مســکن برای اقشــار جامعه و پیش بینی افزایش مالیات 
برای جلوگیری از فرار مالیاتی از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه سال آینده است. 
این نماینده مردم در مجلس یازدهم، با اشاره به تصویب قانون مالیات بر عایدی 
ســرمایه در مجلس یازدهــم، ادامه داد: دولت در لایحه مقرر کــرده از افرادی که 
درآمدها و عایدات سنگین دارند مالیات دریافت شود، باید به این موضوع توجه 
کنیم که همواره از کارمند و کارگر پیش از پرداخت حقوق مالیات کسر می شود اما 
افرادی که درآمدهای سنگین دارند، فرار مالیاتی می کنند. حدادی با بیان اینکه 
مــازاد درآمدها به صندوق مذکور واریز می شــود، تصریح کرد: مشــارکت بخش 
خصوصی برای ایجاد اشتغال و حمایت از تولید، مشارکت بخش خصوصی در 
پروژه های نیمه تمام و... از دیگر مزایای لایحه بودجه است. حدادی تکیه بر منابع 
پایدار که از ایجاد بدهی برای ســال های آینده جلوگیری می کند و کاهش انتشــار 

اوراق را از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه برشمرد.

فیروزی: دولت از ایجاد بدهی های جدید پرهیز 
کرده است

عضــو کمیســیون صنایــع و معــادن 
نــکات  از  را  تمرکززدایــی  مجلــس 
مثبت لایحه بودجه دانست و گفت: 
تعییــن تکلیف اموال مــازاد دولت و 
فــروش آن، اصاح نــرخ ارز گمرکی 
و توجــه به پایه هــای مالیاتی از نقاط 
قــوت ایــن لایحــه اســت. حجت الله 

فیروزی در جریان رســیدگی به کلیات لایحه بودجه سال 1401کل کشور در موافقت 
بــا آن، با بیان اینکه این نخســتین لایحــه بودجه دولت جدید اســت و قطعاً بدون 
نقص نیســت، گفت: این لایحه تاش دارد مشــکات کشــور را حل کرده و اقدامی 
بــرای اصاح روند اقتصاد کشــور انجام دهد که اگر مجلس به کلیــات آن رأی دهد 
می توان در جزئیــات اصاحات را صورت داد و هیچ محدودیتی برای این موضوع 
در کمیســیون تلفیق و صحن مجلس وجود ندارد. نماینده مردم فســا در مجلس 
در ادامــه بــا بیان اینکه دولت در لایحه بودجــه اهدافی را دنبال می کند که حتی اگر 
بخشی از آن محقق شود اثرات اقتصادی خوبی به همراه خواهد داشت، عنوان کرد: 
از جمله آن، کنترل تورم، ثبات اقتصادی، حمایت از اشتغال، عدالت در توسعه و 
توجه به مناطق کمتر توسعه یافته در تبصره های مختلف این لایحه است. وی در 
ادامه تمرکززدایی را از دیگر نکات مثبت لایحه بودجه 1401 دانست و افزود: سال ها 
سیاسیون و مردم کشور آرزوی تمرکززدایی داشتند که بخشی از اختیارات متمرکز در 
پایتخت به استان ها داده شود که این موضوع در لایحه آمده است، همچنین در این 
لایحه بر منابع پایدار تکیه شــده در حالی که در ســال های قبل منابع مالی فرضی، 
متزلزل و غیرقابل تحقق بود. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در پایان با 
اشاره به ضعف این لایحه، خاطرنشان کرد: حذف ارز ترجیحی موضوعی است که 

زمان بررسی جزئیات در کمیسیون قابل بازنگری است.

شریعتی: باید به دولت در روش های حذف ارز 
ترجیحی مشورت دهیم

عضو کمیســیون انــرژی مجلس 
کلیــات  رد  اینکــه  یــادآوری  بــا 
معنــای   1۴01 بودجــه  لایحــه 
بودجــه  گفــت:  دارد،  سیاســی 
دولــت  بودجــه  نخســتین   1۴01
ســیزدهم است و می طلبد به آن 
اعتمــاد کنیــم. مالــک شــریعتی 

نیاســر در موافقت با کلیــات لایحه بودجه 1401 گفــت: مجلس یازدهم در 
ســال گذشــته دولت را مکلف به حذف ارز 4200 تومانی کرد اما هیچ روش 
اجرایی را توافق نکرد، دولت اســتنکاف کرد و مجلس به دولت اختیار داد، 
در حال حاضر چه تفاوتی ایجاد شده که اختیار را به دولتی ندهیم که به او 
اعتماد داریم؛ اراده دولت در واکســن، ورود دلارها، کاهش قیمت ســیمان 
و افزایش فروش نفت را تجربه کردیم. نماینده مردم تهران، شــمیرانات، 
ری، اسامشــهر و پردیــس در مجلس بــا بیان اینکه بودجه 1401 نخســتین 
بودجه دولت ســیزدهم است و باید به دولت اعتماد کنیم، ادامه داد: باید 
بــه دولــت در روش های حــذف ارز مشــورت دهیــم، در اینکــه در ارز 4200 
تومانــی رانــت وجــود دارد هیــچ شــکی نیســت؛ پیــش از ارز 4200 تومانی، 
واردات روغن 1.4 میلیون تن بود که پس از آن 78 درصد افزایش و به 2.5 
میلیون تن رسید. همچنین جو 1.6 میلیون تن بود که با 56 درصد افزایش 
به 2.5 میلیون تن رســید. وی افزود: همچنین میانگین واردات ذرت در 5 
ســال منتهی بــه ارز 4200 تومانی، 6.2 میلیون تن بــود که پس از آن به 9.1 
میلیــون تن رســید و 47 درصــد افزایش یافــت در حالی که این مــوارد نیاز 
کشــور نبود بلکه نیاز رانت خواران و قاچاقچیان بود تا با ارز ارزان واردات را 

انجام و منابع کشور را در جیب افراد شخصی قرار دهند.

یوسفی: پیش بینی منابع پایدار مانند مالیات از 
محاسن لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ است

عضو هیأت رئیسه مجلس با اشاره 
درصــدی   8 رشــد  پیش بینــی  بــه 
اقتصاد در لایحه بودجه سال آینده 
گفــت: کاهش تــراز عملیاتی منفی 
بودجــه و پیش بینــی منابــع پایــدار 
ماننــد مالیــات از محاســن لایحــه 
بودجــه ســال 1۴01 اســت. مجتبــی 

یوسفی در موافقت با کلیات لایحه بودجه 1401 گفت: کاهش انتشار اوراق از حدود 
150 هزار میلیارد تومان به 88 هزار میلیارد تومان یکی از نکات مثبت این لایحه 
اســت. نماینــده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شــورای اســامی 
بــا بیان اینکــه حدود 180 هزار میلیارد تومان برای بازپرداخت اصل و ســود اوراق 
منتشــر شده در نظر گرفته شده که این امر می تواند این اعتبار را مجدد به چرخه 
تولید بازگرداند، افزود: در مجلس یازدهم در بودجه 1400 حدود 19 هزار میلیارد 
تومــان برای محرومیت زدایــی در تبصره )14( پیش بینی شــد که انتظار می رفت 
دولت این اعتبارات را احیا کند که باید این موضوعات در کمیسیون بودجه اصاح 
شــود. وی ادامــه داد: باید به حمل ونقــل عمومی و شــهرداری ها توجه کرد که ما 
پیش بینی کرده بودیم 8 هزار میلیارد تومان برای حمایت از سیستم حمل و نقل 
درون شــهری و برون شهری بویژه حمل ونقل ریلی و اتوبوسی اختصاص یابد که 
50 درصد آن باید از ســوی دولت و 50 درصد از ســوی شهرداری ها تأمین می شد 
که این موضوع امســال حذف شــده که باید به آن توجه کرد. یوسفی با بیان اینکه 
رشــد 8 درصدی برای اقتصاد پیش بینی شده، تصریح کرد: اشتغال در استان ها 
یکی از اولویت ها اســت و با توجه به جوانان متخصص بیکار شهرها این امر یکی 
از ضرورت ها اســت کــه پیش بینی 150 هزار میلیارد تومان اعتبــار در این زمینه را 
می تــوان یکی از مزیت ها دانســت. این نماینده مــردم در مجلس یازدهم گفت: 
تمرکز بر صادرات نفتی به جای غیرنفتی و نوسان شدید نرخ ارز و بخشنامه های 
خلق الساعه مانعی برای رسیدن به رشد 8 درصدی است که باید به آن توجه کرد. 
وی ادامــه داد: کاهــش تراز عملیاتی منفی بودجه و پیش بینی منابع پایدار مانند 
مالیات از محاســن لایحه بودجه سال 1401 است البته باید به این نکته توجه کرد 
که 6.9 درصد به مالیات اختصاص پیدا کرده اما این عدد باید از 150 هزار میلیارد 

تومان فرار مالیاتی اخذ شود نه افزایش اخذ مالیات از مردم.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی تصریح کرد: در موضوع حقوق 
و دستمزد باید به سمت عدالت حرکت کرد البته باید توجه کنیم که متخصصان 
و استادان دانشگاهی و نیروهای عملیاتی در سکوهای نفتی سرمایه کشور هستند 
و همه را نگاه کردن با یک دید دور از عدالت اســت؛ دریافتی تایپیســتی که در یک 
وزارتخانــه متمول فعالیت می کند و تخصصــی ندارد نباید همانند دکتری که در 

آموزش و پرورش است، باشد.

حسین زاده بحرینی: حذف ارز ترجیحی برگ 
برنده دولت سیزدهم خواهد بود

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس 
ضمن درخواست از نمایندگان برای 
دادن رأی مثبــت بــه کلیــات لایحــه 
بودجــه، گفــت: بانــک مرکــزی نرم 
افــزار و ســخت افزار حــذف ارز ۴200 
تومانی را آماده کرده است و طبق آن 
می توانیم هم ارز ترجیحی را حذف 

کنیم و هم آرامش را به مردم هدیه بدهیم. محمدحسین حسین زاده بحرینی در 
موافقت با کلیات لایحه بودجه 1401، خطاب به نمایندگان مجلس درخواست کرد 
که به کلیات این لایحه رأی موافق بدهند و ادامه داد: دلیل این تقاضا این است که 
اگر بنا باشد ریل اقتصاد تغییر کند، یا فرمایش رهبری مبنی بر اصاح ساختار بودجه 
به دست این دولت و این مجلس عملیاتی شود، چاره ای نداریم جز اینکه قدم هایی 
برداریــم کــه این قدم ها حســب ظاهر آثــاری دارد که ایــن آثار باید مدیریت شــود. 
نماینده مردم مشــهد و کات در مجلس یازدهم تصریح کرد: حذف ارز ترجیحی 
در کنار اصاحات پارامترهای قواعد بازنشستگی کشور و مدیریت هزینه های جاری 
دولت از تصمیمات مهم و اساسی است که دولت گذشته معمولاً در این زمینه ها 
پای کار نمی آمد، اما آقای رئیسی این موارد را صادقانه در لایحه بودجه عنوان کرده 
اســت. حســین زاده بحرینی تصریح کرد: لازمه حذف ارز ترجیحی این است که کار 
بســیار خوبــی که دولت بیش از 3 ماه اســت، شــروع کرده ولی هنــوز آن را رونمایی 
نکــرده، اجرایی شــود. همین دو ســه روز قبــل در بانک مرکزی گــزارش مفصل آن 
برای بنده ارائه شــد و بانک مرکزی به درخواســت دولت، سازمان برنامه و بودجه و 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برنامه ای طراحی کرده که براساس آن می توانیم هم 
ارز ترجیحی را حذف کنیم و هم آرامش را به مردم هدیه بدهیم. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسامی تأکید کرد: شخصاً به رئیس جمهور عرض کردم 
اگر بتوانیم ارز ترجیحی را حذف کنیم، این برگ برنده شما و باعث افتخار دولت، 
مجلس و نظام خواهد شــد. نرم افزار و ســخت افزار حذف ارز ترجیحی آماده شده 
است و بانک مرکزی این درخواست را داشت چنانچه مجلس اجازه دهد، این مهم 
در صحن و کمیســیون تلفیق برای نمایندگان رونمایی شــود، لذا اگر توصیه به رأی 

مثبت به کلیات می کنیم، با همین شرط و شروط است.

امیرآبادی فراهانی:  عزم دولت برای حل مشکلات
نماینــده مــردم قم در مجلس شــورای اســامی گفت: 
نواقص بودجه در کمیسیون تلفیق قابل حل است و با 
رفت و آمد بودجه بین دولت و مجلس، زمان کشور تلف 
می شود. احمد امیرآبادی فراهانی در موافقت با کلیات 
لایحه بودجه 1401 با اشــاره به حضور رئیس جمهور در 
مجلس اظهار داشــت: این حضور نشــان از عزم دولت 
برای حل مشــکات و همکاری و تعامل دو قوه انقابی 

یعنی مقننه و اجرایی کشور است. نماینده مردم قم در مجلس یازدهم افزود: قطعاً جزئیات بودجه 
دارای مشــکات و ایراداتی اســت و این وظیفه کمیســیون تلفیق بودجه اســت که نواقص را حل کند. 
رئیس جمهــور نیــز آمادگی دولت مبنــی بر همکاری و تعامل برای رفع مشــکات و نواقص را اعام و 
تأکید کردند که ســازمان برنامه و بودجه برای همکاری با مجلس آماده اســت. وی تأکید کرد: تجربه 
نشان  داده رأی ندادن به کلیات بودجه تغییری در ساختار اصلی بودجه ایجاد نمی کند و این کمیسیون 
تلفیق است که باید نواقص را رفع کند و اگر همراهی و همکاری میان مجلس و دولت باشد، می توانیم 
بودجه خوبی برای ســال آینده داشــته باشــیم و ما نباید این فرصت چندماهه قانونی را با رفت و آمد 
بودجه بین دولت و مجلس از دست بدهیم، بلکه با همکاری دو قوه انقابی که اراده جدی برای حل 
مشکات معیشتی و اقتصادی مردم دارند، مسائل و مشکات بودجه را حل کنیم، از طرفی هم دولت 
همراهی خود را برای این موضوع نشــان داده اســت. وی تصریح کرد: کاهش تراز منفی بودجه، یکی 
ازنکات خوبی است که در لایحه 1401 دیده می شود. امیرآبادی فراهانی خاطرنشان کرد: باید بپذیریم 
مابه التفاوت ارز ترجیحی و ارز آزاد به جیب دلالان رفته و آنچه که باید نصیب مردم می شــده، نشــده 
اســت و باید فکری اساســی درخصوص آن صورت گیرد، اما اگر قرار اســت شــرایط امروز حفظ شــود، 
باید نظام توزیع و تأمین اصاح جدی شــود و اگر قرار اســت ارزی حذف شود، باید برای پرداخت مابه 
التفاوت و تأمین آن پیش بینی های لازم صورت گیرد، آنچه موجب نگرانی است مسأله ارز ترجیحی و 

افزایش قیمت هاست که دولت باید برنامه های خود را برای آن اعام و ارائه کند.

خضریان: افزایش ۲۹ درصدی حقوق، باعث کاهش شکاف طبقاتی می شود
ســخنگوی کمیســیون اصــل 90 قانــون اساســی در 
مجلس افزایش ناخالــص حقوق به صورت پلکانی 
معکــوس از 29 درصــد تا ۵ درصــد را باعث کاهش 
شــکاف طبقاتی دانســت و گفــت: همچنین کاهش 
مثبــت  نــکات  از  دولــت  هزینه هــای  درصــدی   1۵
لایحه بودجه 1۴01 اســت. علــی خضریان در جریان 
کشــور  کل   1401 بودجــه  لایحــه  کلیــات  رســیدگی 

در موافقــت بــا آن ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره شــهدای قیــام 19 دی گفت: همــان طور که 
رئیس جمهــور بیــان کرد در جزئیــات می توان اصاحــات لازم را انجام داد لذا اکنــون باید برای 
بررسی کلیات کنار یکدیگر بایستیم. نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسامشهر و پردیس 
در مجلــس شــورای اســامی در ادامه با بیان اینکــه یکی از نکات مثبت دولــت در تدوین لایحه 
بودجــه، اعــام واقعی درآمدها ناشــی از نفت و مالیات اســت، اظهار داشــت: دولت با پذیرش 
مسئولیت، ارقام را به صورت واقعی بیان کرده، برخاف کسانی که در دولت های قبلی یا اعداد 
را کم اعام می کردند تا وقتی رقم بیشــتری محقق شــد آن را پیروزی بزرگ بگویند یا میزان آن 
را متوهمانــه بــالا اعام می کردند تا کشــور را گرو مذاکرات با غرب قرار دهنــد. وی افزود: دولت 
ســیزدهم بــه هیچ وجه اعــداد پیش بینی شــده در بودجه را بــه نتایج احتمالــی مذاکره با غرب 
پیوند نزده و آن را شــرطی نکرده اســت لذا اقتصاد کشور در شرایط ثبات اداره می شود و با توجه 
به اینکه امســال ســال اســتقرار دولت ســیزدهم اســت و روند کند انتصابات باعث شده مدیران 
کلیدی دولت ســابق همچنان ســر کار باشــند که در ســازمان برنامه و بودجه نیز هستند، باید در 
شــرایطی که در آســتانه شکســت کارزار شــیطان بزرگ علیه ایران هســتیم، به  دنبــال حذف ارز 
ترجیحی نباشــیم و برای آن برنامه داشــته باشــیم تا آرامش اجتماعی بودجه برقرار باشــد. وی 

یادآور شد: نکته مثبت دیگر لایحه بودجه 1401 درآمدهای حاصل از دریافت مالیات است.

دهمرده: دولت با تمام قوا و شجاعانه برای اصلاح ساختار 
بودجه به میدان آمده است

نماینــده مردم زابــل در مجلس با بیان اینکه دولت 
با تمام قوا و شــجاعانه برای اصاح ســاختار بودجه 
به میدان آمده است، گفت: نیاز است در مهار تورم، 
افزایش نرخ رشــد اقتصادی و توجه به ظرفیت ها و 
داده های درون کشور به دولت کمک کنیم. حبیب اله 
دهمرده در موافقت با کلیات لایحه بودجه 1401، با 
بیان اینکه به صورت مشــروط موافق کلیات هستم، 

گفت: مسیر حرکت رئیس جمهور همان مسیر ولی امر مسلمین است که به ما اطمینان جدی 
می دهد. نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند و نیمروز و هامون در مجلس یازدهم، با بیان اینکه 
گرانی ها قابل تحمل نیست، گفت: نقدهای جدی در رابطه با لایحه بودجه وجود دارد و دولت 
باید برای بهبود معیشت اقدام و تضمین دهد که قیمت اقام اساسی به هیچ وجه افزایش پیدا 

نکند و اقام اساسی به صورت هفته ای و ماهانه در کارت آنها شارژ شود. 

دهنوی: نگاه دولت در بودجه کاملًا مبتنی بر واقعیات است
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه نگاه دولت 
در لایحــه بودجــه 1۴01 کامــاً مبتنــی بر واقعیات اســت، 
گفــت: تأیید یا رد کلیات بودجه تبعات سیاســی به دنبال 
دارد. سیدمحســن دهنــوی در موافقــت با کلیــات لایحه 
بودجه 1401 با بیان اینکه در کلیات بررســی لایحه بودجه 
نکاتی نهفته است که حتماً باید به آن توجه داشت، گفت: 
مهم ترین نکته ای که در لایحه بودجه امسال دیده شده، 

مسأله کاهش کسری تراز عملیاتی بودجه است، بدین معنی که مجموع درآمدهای پایدار دولت از 464 
همت به 300 همت کاهش یافته اســت. نماینده مردم تهران، شــمیرانات، ری، اسامشهر و پردیس در 
مجلس شورای اسامی با یادآوری اینکه یکی از اشکالات وارد به بودجه دولت روحانی همین مسأله بود، 
تصریح کرد: مزیت دوم بودجه دولت جدید این اســت که قیمت نفت و درآمد آن واقعی شــده اســت، 
به طوری که فروش 200 هزار بشــکه نفت با قیمت 60 دلار در لایحه دیده شــده است و نرخ تبدیل آن نیز 
23 هزار تومان پیش بینی شده که این نشان دهنده نگاه واقعی در لایحه بودجه امسال است. نایب رئیس 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 اضافه کرد: یکی دیگر از مزایای لایحه بودجه، اصاح پایه های مالیاتی 
است که دولت قبل زیر بار بسیاری از مصوبات مالیاتی مجلس نرفت؛ اخذ مالیات از سلبریتی ها و برخی 
مؤسسات هیچگاه اجرایی نشد، لذا افزایش سرمایه از 5.8  به 6.9 درصد مزیت بودجه به شمار می رود. 
وی اصاح نرخ ارز گمرکی را یکی دیگر از مزیت های لایحه بودجه سال آینده برشمرد و تأکید کرد: وقتی 
وارد کننده ای ارز ترجیحی دریافت و کالای وارداتی را به نرخ آزاد در بازار به فروش می رســاند، تبعیض و 
بی عدالتی به اقشار مستضعف جامعه خواهد بود. دهنوی با یادآوری اینکه حذف ارز ترجیحی مصوبه ما 
در مجلس بود، اضافه کرد: البته دغدغه نمایندگان در این زمینه کاماً درست و بجا است و قطعاً باید برای 

جبران این مسأله پیش بینی هایی صورت گیرد. 

 ویژه 
بودجه 1401


